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ادامه از صفحه اول

عمده امضاکنندگان که از فعالان بسیج دانشجویی و جنبش عدالتخواه 
هستند در این بیانیه ضمن بیان اینکه تنها »مواضع صریح رهبر انقلاب 
اســلامی و برخی تحرکات نظامیان« در اسرائیل ســتیزی سایر نهادها 
تشکیک کرده است، آورده اند: »نگاهی به تحرکات اجتماعی، سیاسی و 
مدنی دستگاه های جمهوری اسلامی ایران نشان می دهد ما آماده نیستیم. 
به رغم برخی تبلیغات بی پایه در رسانه های حاشیه ای در ایران، منطقه و 
غرب، ما ایرانیان در این تحرکات وســیع جهانی نقشی نداشته ایم، بلکه 
عمدتاً بسیار عقب هستیم و این برای کشوری که بیش ترین هزینه های 
داخلی و خارجی را برای آرمان فلسطین داده، شگفت آور است. تا جایی 
که اگر نبود مواضع صریح رهبر انقلاب اسلامی و برخی تحرکات نظامیان، 
می توانستیم بپرســیم آیا واقعاً ما در اسرائیل ستیزی مان راست کردار و 
را ست گفتاریم؟!« صادرکنندگان بیانیه آورده اند: »این انفعال نتیجه چه 
وضعیتی است؟! گریبان کدام بخش از دستگاه توسعه خارجی سیاسی 

جمهوری اسلامی ایران را باید گرفت؟«
در ادامه بیانیه برای اصلاح این شرایط چند سناریو مطرح شده است: 

»یک سیاست، اتخاذ رویکردی انتقادی و تذکر و هشدار نسبت به حاکمیت 
چنان بینش هویت گرایانه ای در دستگاه های دیپلماسی فرهنگی و عمومی 
اســت. بینشی که تا عمیق ترین لایه های تصمیم گیری نظام مقدس نفوذ 
کرده و جای گیر شده است. چنین رویکردی، یعنی انتقاد و هشدار، گرچه 
برای معدودی می تواند تکان دهنده باشد، اما در وضعیتی که بینش ها تبدیل 
به سیاست ها و سیاســت ها تبدیل به رویه ها و رویه ها تبدیل به اقدامات 
تکرارشونده و رسوب یافته شده اند و گزینش های منفعلانه فرصت ها را یکی 
پس از دیگری بر باد می دهند، چون موقعیت های پیش آمده را اصلاً فرصتی 

نمی دانند، تذکر و هشدار و انتقاد نمی تواند کار اصلی باشد.«
و در ادامه نتیجه گرفته است: » ورود ائتلاف در عرصه سیاسی گام 
دوم خواهد بود. امری که در صحنه داخلی می تواند با به رقابت کشیدن 
تشــیع ملی گرایانه و هویتی در قالب ســازوکارهای انتخاباتی و بسیج 
عمومی از انتخابات دور دوازدهم مجلس شــورای اسلامی آغاز گردد؛ و 
در عرصه جهانی نیز با توســعه مناسبات سیاسی با گروه های مستعد 

برون مذهبی تداوم یابد. 

ادامه سرمقاله

به قول یکی از فعالان رسانه ای اصولگرا، حرف های صادق بوقی درباره 
انتخابات بیشتر از احزاب کارکرد دارد. واقعاً هم این حرف درست است، 
زیرا با سیاستی که در کشور جاری است جایی برای احزاب و فعالان حزبی 
نمی ماند که بخواهند تحرکی ایجاد کنند. ولی پرسش اصلی اینجاست که 
اگر حکومت و دولت درصدد است که انتخابات را گرم کند، چرا راه خطا 
را رفته و از دبیران کل و سران احزاب که ماشاءالله کم هم نیستند، دعوت 
کرده و ساعت ها وقت خود را صرف آن کرده است. بهتر بود با آقای صادق 
بوقی و امثال ایشــان گفت وگو کنند و آنان را برای حضور انتخاباتی قانع 
سازند. مشکل اینجاست که اصولگرایان حاکم در برخورد با موضوعات 
سیاسی بسیار تنگ نظرانه و بسته عمل می کنند و هیچ یک از وعده های 
آنان نیز ره به جایی نمی برد و برای نمونه در همین جلســه گفتند: »نظر 
ما این اســت که همه تایید شــوند مگر آنــان که با دلیل جــدی و قانونی 

نمی توانند شرکت کنند.«
غافل از اینکه معنای این حرف، یا تشــکیل مجلسی بدتر از مجلس 
کنونی است یا به معنای خلاف قانون عمل کردن شورای نگهبان در دوره 
قبل است. زیرا آن شورا معتقد است دقیقاً موافق قانون و غیرسلیقه ای 
عمل کرده اســت و با توجه به اینکه در قانون جدید محدودیت ها بیشتر 
شــده اســت، منطقاً می توان نتیجــه گرفت که در مجلــس آینده فیلتر 
اســتصواب از مجلس کنونی تنگ تر باشــد. ولی اگر فضا باز شــود، این 

بــه معنای تخلف قانونــی در مجلس قبل اســت که افــراد را غیرقانونی 
ردصلاحیت کردند.

رویکرد انحصارگرایانه این جناح منحصر به انتخابات نیســت، نمونه 
دیگری که این روزها نیز سالگرد آن است، تشییع پیکر سردار سلیمانی 
بــود که حرکت بزرگی در کشــور رخ داد و حضور مــردم در آن مهمترین 
عامل بازدارنده برای پاسخ های احتمالی آمریکا بود و احساس مثبتی را در 
میان مردم ایجاد کرد که بتوان امیدی به کاهش تنش ها و انحصارطلبی ها 
داشــت. دریغ از این امید چراکه این نیروهای انحصارطلب نشان دادند 
که چون چیــزی از خود ندارند، لذا از هیچ چیز نمی گذرند و به ســرعت 
خود را میراث دار خون ســردار ســلیمانی کردند و حتــی آن را تبدیل به 
ابــزار دعواهای جناحی خود نیز کردند، چه رســد به مجموعه نیروهای 
دیگر. چنین شد که آن شور و شوق وحدت آفرین به سرعت فروکش کرد 
و قدرت داخلی را بیش از پیش متفرق نمود. ســپس در جریان انتخابات 
مجلس سال1۳۹۸ ضربه بعدی زده شد و انتخابات1400 نیز فاتحه این 
فرآیند خوانده شد . پس از آن، دیگر نمی توان با گفتاردرمانی و وعده های 
بی اهمیت و ناروشن مردم را همراه خود کرد. هرکدام از این جمع دبیران 
کل نیز در شــرایط کنونی در خوشــبینانه ترین فــرض نمایندگی بیش از 
ده هزار نفر را عهده دار نیستند که جمعاً به ۵00 هزار نفر نمی رسند. پس 

بهتر است با همان صادق بوقی گفت وگو کنید.
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جلسه چنین روایت کرده است: »خیلی ها حرف زدند. یک بار هم با صحبت های 
محصولی که اصرار داشــت بهترین انتخابات ۸۸ بوده، فتنــه رخ داده و از این 
صحبت ها بحث به تشنج کشید. ربیعی جواب تندی به او داد. در همین تشنج، 
نوبت من شد که حرف بزنم. گفتم باید قبول کنیم مردم قهرند. تمام ما هم با هم 
تلاش کنیم اثری در مشارکت نخواهد داشت. شاید اگر اختیاراتی مثل سیاست 
خارجی که اثرش در اقتصاد مهمتر از همه هست و یا سیاست فضای مجازی و 
فیلترینگ را اعلام کنید مجلس تصمیم می گیرد. جامعه احساس کند مجلس 

می تواند مؤثر باشد.«

رئیسی: دولت از حضور سلایق مختلف در مجلس نگران نیست �
سیدابراهیم رئیسی که آخرین سخنران این جلسه بود، در خصوص اهمیت 
انتخابات اسفندماه گفت: »دولت نه تنها از حضور سلایق مختلف در مجلس 
نگران نیست، بلکه آن را بستری برای شکل گیری مجلس قوی می داند که 
می تواند تقویت دولت و در نتیجه افزایش قدرت و اقتدار ایران را به دنبال داشته 
باشــد.« او در ادامه با اشــاره به پرونده های فساد اخیر، اکتفا کردن به تکرار 
اخبار مفاسد را بی فایده و موجب سرخوردگی و ناامیدی مردم و افکار عمومی 
دانســت و خاطرنشان کرد: »آنچه در این زمینه می تواند مؤثر باشد و ضمن 
اصلاح امور به ارتقای امید و نشاط مردم بیانجامد، دو موضوع پیگیری مستمر 
در به نتیجه رساندن پرونده ها و برخورد با مفسدین و از بین بردن بسترهای 
فســاد برای جلوگیری از تکرار آن است.« رئیس دولت سیزدهم در خصوص 
برخی نکات مطرح شــده در این نشست درباره تاثیر مشکلات اقتصادی بر 
مشــارکت در انتخابات خاطرنشان کرد: »اساساً یکی از رسالت های انقلاب 
اســلامی فقرزدایی و بهبود مســتمر وضعیت معیشت بخش های مختلف 
جامعه اســت. در سال های سپری شده از انقلاب نیز کارهای بزرگ و زیادی 
در این زمینه انجام شده، اما همچنان نیازمند استمرار تلاش ها در این زمینه 
هستیم.«رئیسی در خصوص رقابت های سیاسی نیز گفت: »همه باید بدانیم 
کــه اگر اقدام بــه تخریب وجهه دیگران کنیم، وجهه و اعتبــار خود ما بالاتر 
نمی رود؛ دشــمن به دنبال نفی دستاوردهای نظام و توقف پیشرفت کشور 
است لذا همه موظفیم ضمن افتخار به دستاوردهای ۴۴ سال گذشته، برای 
رفع کاستی ها و پیشرفت های بیشتر تلاش کنیم.« او درباره بررسی صلاحیت 
داوطلبــان انتخابات نیز گفــت: »از نظر دولت همه افــراد دارای صلاحیت 
هستند، مگر اینکه دلیل متقنی بر عدم صلاحیت وجود داشته باشد. مهم 

افزایش مشارکت است که همه باید در این مسیر تلاش کنند.«

چه کسانی حضور داشتند؟  �
از چهره های شاخص اصلاح طلب و اعتدال گرا حاضر در این جلسه می توان به 
محسن هاشمی رفسنجانی، محمد هاشمی رفسنجانی، حسین مرعشی و محمد 
قوچانی از کارگزاران ســازندگی، مجید انصاری و محمدعلی ابطحی از مجمع 
روحانیون مبارز، الیاس حضرتی از اعتماد ملی، جواد امام از مجمع ایثارگران و 
ســخنگوی جبهه اصلاحات ایران، محمدباقر نوبخت از اعتدال و توسعه، علی 
ربیعی و حسین کمالی از حزب اسلامی کار، مصطفی کواکبیان از مردم سالاری، 

علی مطهری، قدرتعلی حشمتیان و مسعود پزشکیان اشاره کرد.
شاخص ترین اصول گرایان حاضر در جلسه نیز اسدالله بادامچیان از مؤتلفه 
اســلامی،  غلامعلی حدادعادل از شــانا و جمنا، نظام الدین موســوی از شانا، 
محمدرضا باهنر از جامعه اســلامی مهندســین، مرتضــی آقاتهرانی از جبهه 
پایداری، عبدالحسین روح الامینی از حزب توسعه و  عدالت ایران اسلامی بودند.

نگاه ابزاری به احزاب صحیح نیست �
محمد سالاری، دبیرکل حزب همبستگی که در این دیدار 
دعوت نشده بود،  درباره اصل برگزاری چنین جلسه ای به 
هم میهن گفت: »اینکه یک حزب دعوت شــده یا نشده، 
خیلی اهمیتی ندارد. بالاخره دعوتــی از فعالان و احزاب 
سیاسی بوده و به طور طبیعی مقدور نیست همه را دعوت کنند. بحثی که من 
دارم، روی محتوای جلسه است. براساس رصدی که داشتم، محور صحبت های 
آقــای  رئیســی و دیگر ســخنرانان، در رابطه بــا انتخابات پیش رو بــود. هدف 
رئیس جمهور هم در آستانه انتخابات، به زعم خودشان پرشور کردن تنور انتخابات، 
داغ کردن فضا و افزایش مشارکت است. می خواهم بگویم اساساً این برداشت از 
مفهوم مشارکت و نگاه مردم به مشارکت، برداشتی تقلیل گرایانه و غیرواقعی است. 
چراکه اساساً مشارکت در انتخابات با برگزاری جلسات موضعی با فعالان سیاسی، 
آن هم در آستانه برگزاری انتخابات ، نه تنها بالا نمی رود بلکه به نظر من نگاهی 

فریب کارانه است.«
او افزود: »مؤلفه های مشــارکت در انتخابات و افزایش آن، دست خود دولت 
بوده؛ متاســفانه مــا فرآیند تصویب قانون جدید انتخابات و البته رســیدگی به 
صلاحیت ها را دیدیم. موضوع پیش ثبت نام ها را دیدیم؛ پیش ثبت نام ها چندین 
ماه قبل از برگزاری انتخابات، آن هم در فضایی که هنوز رغبتی از سوی فعالان 
سیاســی در جامعه شکل نگرفته بود. با چنین شرایطی، این جلسات در حکم 
نوش دارو بعد از مرگ سهراب است. به نظر می رسد هم مجلس شورای اسلامی 
و هم دولت به عنوان یک دولت یک دســت، منویات خالص ســازانه خود را پیش 
می برند.« سالاری تاکید کرد: »به همین دلیل آمدند قانون انتخابات را به نحوی 
تغییر دادند و پیش ثبت نام را در زمانی رقم زدند که با توجه به نارضایتی عمومی 
موجود در جامعه به دلیل مشکلات و چالش های معیشتی و رویکردی که سیستم 
در ارتباط با مردم اتخاد کرده، فضایی ایجاد نشد که کاندیداها از تمام جریان های 
سیاسی رغبتی به مشارکت در آن داشته باشند. اینکه نزدیک انتخابات بخواهیم 
از این جلســات بگذاریم به نوعی استفاده ابزاری از چنین نشست ها و گرفتن 
یکســری عکس و فیلم و پخش آن از رسانه ملی است. این نوع نگاه به احزاب و 

جریان های سیاسی مختلف، نگاه صحیحی نیست.«

خروجی چنین جلساتی جدی به نظر نمی رسد �
حسین نورانی نژاد، قائم مقام دبیرکل حزب اتحاد ملت در 
پاسخ به این سوال که آیا نماینده ای از این حزب به جلسه 
رئیس جمهور و فعالان سیاســی دعوت شده بود یا نه؟ به 
هم میهن گفت: »ما به این جلسه دعوت نشدیم. پاسخ به 
این ســوالِ شــما که چرا دعوت نشــده بودیــم را باید نهاد ریاســت جمهوری و 
برگزارکنندگان این جلسه بدهند. اما در کل نگاه چندان مثبت و جدی ای به کار 
حزبی و تحزب در جریان موسوم به انقلابی و اصول گرا وجود ندارد. این برنامه ها، 
برنامه هایی نیســتند که بشــود به طور جدی آن را ارزیابی کرد که حتی امیدوار 

باشــیم از دل آن ها گفت وگویی شکل بگیرد. بیشــتر دیدارها شکلی است که 
بیشترین استفاده آن، عکس هایی است که منتشر می شود.«

او ادامه داد: »بالاخره ما با یکســری مســئله در کشــور مواجهیم. دو نگاه در 
خصوص مســائل وجــود دارد: یک نگاه می گوید آن ها را حــل کنیم، و یک نگاه 
می گوید روی مان را از این مسائل برگردانیم. این طور برنامه ها برای فرار کردن از حل 
مسئله و نادیده گرفتن آن است. ما با انباشت مسائل حل نشده فراوان مواجهیم. 
دید و بازدید کار بدی نیست. اما خروجی چنین جلساتی جدی به نظر نمی رسد. 
آقایان ابتدا باید درک درستی از مسئله داشته باشند و سپس حرکت به سمت حل 

آن باشد. آنچه داریم می بینیم، نه درک مسئله  است و نه طبعاً حل مسئله.« 
عضو شــورای مرکزی حزب اتحاد ملت اضافه کرد: »اگر بخواهیم بدبینانه 
نگاه کنیم، این نوع دعوت کردن ها که بدون در نظر گرفتن وجه حقوقی احزاب 
و جبهه هاســت، شاید یک جور عملیات روانی برای ایجاد شکاف در جبهه های 
رقیب هم محســوب بشود. اما هر چه باشــد، چه با نیت خیر و چه با نیت های 
دیگر، شکل جالبی ندارد؛ حتی اگر برای گپ و گفت و احوال پرسی هم باشد. 
همین دیدار هم می تواند سروشکل تشکیلاتی و منسجم بهتری داشته باشد که 
نداشت. متاسفانه عادت به نمایش کرده اند. نمایش حل مسئله، نمایش عدم 
وجود مسئله، نمایش تقید به مذهب، نمایش گفت وگو، نمایش تحزب، نمایش 
انتخابات و…«او تاکید کرد: »البته اگر این برنامه ها نشانه یا گام نخستین برای 
تغییرات سیاستی باشد استقبال می کنیم. اما این تغییرات سیاستی اصل است 

و باید معطوف به تامین حقوق ملت باشد.«

رئیس جمهور مطالبه سال های سال اصلاح طلبان را بیان کرد �
محمدعلی وکیلی، عضو فراکسیون امید مجلس دهم که 
از حاضران در این جلسه بود، با بیان اینکه برگزاری جلسه با 
رئیس جمهور که در آن مســائل جامعه مطرح شود، خوب 
اســت، به هم میهن گفت: »در این جلسه علاوه بر حضور 
دبیران کل احزاب سیاسی،  چهره های سیاسی از هر دو طیف نیز حضور داشتند. 
موضوع جلسه انتخابات بود که اگر این جلسه قبل از پیش  ثبت نام انتخابات برگزار 
می شــد، اثرگذار بود اما برگزاری آن در شــرایط کنونی نوش داروی بعد از مرگ 
سهراب است. در این دیدار دیدگاه های خوبی مطرح شد که اجرایی شدن آن با 
موانع قانونی همراه است که اگر در زمان خودش برگزار می شد، شاید مِی توانست 
به میزان مشارکت کمک کند.« او با بیان اینکه فارغ از دیدگاه  های بیان شده از 
سوی حاضران، نکته ای توسط رئیس جمهور بیان شد که مطالبه سال های سال 
احزاب و سیاسیون اصلاح طلب است، تاکید کرد: »ما معتقدیم وظیفه قانونی 
شــورای نگهبان احراز عدم صلاحیت است نه احراز صلاحیت. به عبارتی روح 
قانون اساسی این است که تمام افراد جامعه دارای صلاحیت هستند مگر خلاف 
آن ثابت شود و در صورت عدم صلاحیت باید دلایل محکمه پسندِ آن اعلام شود. 
این در حالی اســت که شورای نگهبان معتقد به احراز صلاحیت ها است یعنی 
همگان فاقد صلاحیت هستند مگر اینکه خلاف آن ثابت شود. اگر کسی احراز 
صلاحیت شد، ذیل مفهوم عجیبی، عدم احراز و محروم می  شود. با شیوه کنونی 
خیل عظیمی از سرمایه های انسانی تحت عنوان عدم احراز از حق انتخاب شدن 

محروم می شود و جامعه نیز از حق انتخاب کردن.«
این فعال سیاسی ادامه داد: »در دیدار با رئیس جمهور مشخص شد که نظر 
او نیز همانند نظر ما است. رئیس جمهور عقیده دارد که همگان دارای صلاحیت 
هستند مگر اینکه خلاف آن ثابت شود. بنابراین با توجه به شأن رئیس جمهور، 
باید این نظر به قانون تبدیل شــود. او می تواند به شورای نگهبان اخطار قانون 
اساسی دهد که اگر شورای نگهبان به سلیقه خود عمل کند، خلاف بوده است. 
همچنین رئیس جمهور می تواند رفتار هیئت اجرایی را که از قضا همانند شورای 
نگهبــان عمل کردند، تغییر دهد که این رفتار خطای راهبردی اســت و نیاز به 
جبران دارد.« وکیلی تاکید کرد:»اگر در روز جمعه که نتایج تجدیدنظر در هیئت 
نظارت به وزارت کشور اعلام می شود، ستون عدم احراز صلاحیت ها حذف شده 
بود، بدین معناست که دیدگاه رئیس جمهور اثرگذار بوده است و شاهد تحولات 
خواهیم بود اما در صورت وجود ســتون عدم احراز صلاحیت ها، باید گفت که 

دیدگاه رئیس جمهور فاقد اثر حقوقی بوده است.«

مشارکت در انتخابات وابسته به تصویر پساانتخابات است �
 مهــدی اقراریان، دبیرکل حزب اصول گرای نســل نو، در 
خصوص مسائل مطرح شــده در این جلســه به خبرنگار 
هم میهن گفت: »حلقه مفقوده کشور مسئله گفت وگو است 
و نشست هایی از این دست با توجه به مسئولیت هایی که 
رئیس جمهور در قبال قانون اساسی دارد، اقدام بسیار خوبی محسوب می شود. 
آقای رئیسی در بخش اول که نمایندگان احزاب و جریان های سیاسی حدود دو 
ســاعت صحبــت کردند، نکات را شــنیدند. در بخــش دوم، که آقای رئیســی 
صحبت های کوتاهی را مطرح کردند، به این مسئله پرداختند که برگزاری این 
جلســه پس از بیانات مقام معظم رهبری در خصوص مشــارکت حداکثری به 
ذهن شان رسیده که وزارت کشور در این خصوص اقدام کند. تقریباً تمام طیف ها 
و جریان های سیاسی کشور در این جلسه حضور داشتند. یک دغدغه ای وجود 
داشت که آن را در قالب یک توئیت منتشر کردم و آن این بود که مشارکت مردم به 
تصویری که از پســاانتخابات برای آن ها ســاخته می شود، بسیار مربوط است. 
مشارکت مردم در انتخابات ۱۱ اسفند وابسته به تصویر پساانتخابات است. اگر 
بخواهیم این را از نگاه دیگری بررســی کنیم، یعنــی اگر مردم در این انتخابات 
شــرکت کردند چــه آورده ای برای آن ها خواهد داشــت، این آورده بســتگی به 
لیست هایی دارد که جریان های سیاســی به مردم معرفی می کنند؛ به ویژه در 

حوزه های انتخابیه بزرگ.«
اقراریــان در خصوص دعوت از اصلاح طلبان به این جلســه نیز گفت: »به 
نظر من بیشترین میزان صحبت را احزاب اصلاح طلب داشتند و تقریباً اکثریت 
جریانات اصلاح طلبی در جلسه بودند. دعوت کننده مجموعه وزارت کشور بود و 
جلسه دیگری نیز که پیش از این برگزار شد، ما دعوت نشده بودیم. ممکن است 
تقسیم بندی کرده و در هر جلسه، بخشی از گروه ها را دعوت کردند. اصل اینکه 
با حضور رئیس جمهور، احزاب و گروه های سیاسی با نظرات متفاوت و متضاد 

نسبت به مسائل کنار یکدیگر قرار بگیرند، یک فرصت است.«
دبیرکل حزب نســل نو، در خصوص دو غایب مهم این جلسه گفت: »زنان و 
جوانان دو غایب بزرگ و مهم این جلســه بودند. وقتی به ترکیب احزاب دور میز 
نگاه می کنیم، می بینیم که حداقلی از جوانان و بانوان در نشست حضور دارند. 
علت این اســت که ما باید در فضای فعالیت های سیاسی، برای حضور پررنگ 
جوانان و بانوان در عرصه رسمی سیاست، زمینه سازی و بسترسازی می کردیم.«


